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Írásbeli kérdés

Dr. Kövér László Úrnak
az Országgyű lés elnökének

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

A Házszabály 91 . §-a alapján írásbeli kérdést kívánok benyújtani Fellegi Tamás Nemzet i

Fejlesztési Miniszterhez „Mi lesz a Magyar Állami Földtani Intézet jöv ője?” címmel.

A választ írásban várom.

Tisztelt Miniszter Úr !

Az új kormányzati szerkezet létrejötte óta bizonytalan a nagy múltú Magyar Állami Földtan i

Intézet sorsa, feladata, finanszírozása . Volt gazdája, a környezetvédelmi tárca megszűnt, új

gazdája, a Nemzeti Fejlesztési Minisztérium pedig – úgy tűnik - nem tart rá igényt, hírek

szerint a Magyar Bányászati és Földtani Hivatal háttérintézményének szánja a nagy múltú

intézményt . Az Intézet Stefánia úti székháza is veszélybe került, mert a Geológiai Szolgálato t

megszüntették . A Fejlesztési Minisztérium egyik államtitkára még 2010-ben felvetette, hog y

el kellene adni az épületet, amelynek ára pár évig fedezné a MÁFI működését . Az átsorolás ,

illetve a MÁFI jöv őjével kapcsolatos koncepcionális különbségek miatt szintén még taval y

lemondott Kardos László geológus-őslénykutató, az intézet igazgatója . A helyzetet tovább

nehezíti, hogy a MÁFI azon ritka tudományos intézetek közé tartozik, amelyek közvetlenül a

kormány alá tartoznak, azaz nem kapcsolódnak egyetemekhez, és nem állnak az MT A

atósága alatt sem,



A Magyar Állami Földtani Intézet Magyarország legrégebbi, ma is m űködő tudományo s

kutatóintézete . Székháza Lechner Ödön tervei szerint, részben Semsey Andor földbirtoko s

adományából készült el 1898-1899-ben szecessziós stílusban. Az épület műemléki védelem

alatt áll, s annak esetleges átalakítása más célokra nemcsak lehetetlen és gazdaságtalan, de

jogi akadályokba is ütközik.

A MÁFI feladatai :

n az ország területének geológiai feltérképezése,

n alapadatok szolgáltatása a gyakorlati célú kutatás, a tervezés és döntés előkészítés számára ;

n vízföldtani, környezetföldtani, agrogeológiai, geokémiai, mérnökgeológiai és egyéb gyakorlati

célú kutatások, fejlesztések végzése, céltérképek, földtani modellek készítése ;

• ásványi nyersanyagkészletek kiértékelése, új nyersanyag kutatási lehetőségek feltárása,

n hatástanulmányok készítése ,

• földtani adatbázis fenntartása és fejlesztése, a nemzetgazdaság és az állampolgáro k

informálása .

Ha a MAFI-nak ma is hatósági jogköre lenne minden bizonnya l

1. nem építethettek volna alagutat a löszbe az M6-os autópálya építkezéséné l

2. nem építethettek volna viaduktot oda, ahová nem szükséges , mint az az M7-es esetében

történt

3. nem engedélyezhették volna házak épitését löszfalra, ami a szakemberek számára ismer t

Zágráb-Kulcs-Hernád törésvonalra esik

4. nem engedélyezhették volna a vörösiszap tároló építését hiányos geológiai vizsgálatok

birtokában

5. nem engedélyezhették volna az árterületre a multi-áruházlánc és az azt megközelít ő utak

épitkezését, ami Felsőzsolca tragédiáját okozta a 2010 . évi árvízkor

6. nem szánthatták volna be országszerte a vízelvezető árkokat .

A MÁFI lenne az előbb felsorolt feladatok komplex megoldására képes intézmény .

A. MÁFI ellehetetlenülésével a magyar környezetvédelem gyakorlatilag az utolsó tudományo s

háttérintézményét is elveszítheti, ráadásul a földtani kutatások sorsa is veszélybe kerülhet, Az

ebből adódó veszélyeket — különösen most, a vörösiszap-katasztrófa után, illetve a hasonl ó

környezeti kockázatok árnyékában — aligha lehet tlbecsüini, Ha a tervezett, az intéze t

beolvasztását célzó változások megvalósulnak, az alapjaiban rendezi át a magyar földtan i

kutatások intézményrendszerét : az állam döntően kivonul a l inanszirozásból, az első számú

cél a bányászat kiszolgálása lehet, alapvetően piaci jellegű bevételekbő l .



Nem lenne szabad elkótyavetyélni a nemzeti vagyont, pótolhatatlan nemzeti értékeket, ami t

ezen intézmény, a benne lév ő könyvtár, szellemi termék, szaktudás és a Kárpát-medenc e

kőzetgyűjteménye képvisel . A magyar geológia nagyjai hagyatékul hagyták gy űjteményüket

az Intézetnek, hogy az utókor számára fennmaradjanak . Az Intézet méltatlan helyzetben va n

összes munkatársával együtt, fűtésre alig,- postára, WC papírra nincsen anyagi fedezet.

Közben külföldi cégek, kí tudja milyen célból térképezik fel Magyarország területén lévő geológiai

kincseinket.

A fentiek ismeretében a következ ő kérdésekre szeretnék választ kapni Miniszter Úrtól :

Hogyan képzelik el a Magyar Állami Földtani Intézet jöv őjét, és finanszírozását ?

Milyen keretekben kívánják működtetni azokat a földtani kutatásokat, melyre az Államnak é s

magyar gazdaságnak egyaránt szüksége van ?

Tervezik-e az Intézet beolvasztását a Magyar Bányászati és Földtani Hivatalba ?

Miért van létszámstop, létszámcsökkentés az Intézetben, miért nem vehetnek fel fiatal, végzet t

geográfusokat, geológusokat a nyugdíjazott munkatársak helyére ?

Maradhat-e az Intézet történelmi helyén, jelenlegi székházában, avagy költöznie kell, és a

székház eladása valósággá válik ?

Látnak-e lehetőséget arra, hogy az Intézet tevékenysége a vízvédelem, az agrogeológia területére ,

valamint a bányászat környezetvédelmi vonatkozásaira is kiterjedjen ?

A kérdésekre a választ az Országgyűlés ülésén kívül, írásban kérem .

Budapest, 2011 . június 28 .

Bödecs Barna
országgyűlési képviselő

JOBBIK Magyarországért Mozgalom
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